
Kino milli varlığımızın  
sənətdə canlı təcəssümüdür

 Müsahibimiz Azərbaycan Kinematoqrafçılar İttifaqının sədri, Xalq 
artisti Rasim Balayevdir.

Onunla görüşümüz mülayim və günəş-
li payız gününə təsadüf etdi. İllərin peşə 
vərdişinə baxmayaraq, içimdə bir həyəcan 
vardı. Lakin elə ilk anlardan söhbətimiz 
xoş əhval üzərində kökləndi, o, səmimi, 
şux zarafatlarıyla həyəcanımı sovuşdurdu. 
Onun ətrafında həmişə bir doğmalıq, səmi-
miyyət haləsi dolaşır ki, bu da sənətkarla 
ünsiyyəti asanlaşdırır.  

± ;Rú J|rdüN� 5asiP PüəOOiP� 0əQ 
EX JüQ si]iQOə PüsahiEə\ə JəOəQdə Wəsa-
düfəQ $QdrH\ 7arNRYsNiQiQ PüsahiEəOə-
riQdəQ EiriOə rasWOaúdıP� 5HMissRr həPiQ 
PüsahiEəsiQdə dH\ir Ni� ³NiQR Ei]iP Hra-
da |ONəQiQ PədəQi səYi\\əsiQiQ EarRPHW-
ridir´� 6i]cə� $]ərEa\caQ NiQRsX cəPi\\ə-
WiPi]də EarRPHWr ROa EiOirPi" 

– Təəssüf ki, bu suala müsbət cavab 
verə bilməyəcəyəm. Bilirsiniz, kinomuzun 
zəiÀəməsinin müxtəlif səbəbləri var. Biz 
bir ictimai formasiyadan başqa bir ictimai 
formasiyaya keçdik, sovet kino strukturu, 
demək olar ki, dağıldı və yenisi yaranmadı. 
Azərbaycan öz müstəqilliyini qazandıqdan 
sonra bütün sahələrdə olduğu kimi, kino 
sahəsində də müəyyən problemlər yaran-
dı, müharibə, keçid dövrünün çətinlikləri 
sənəti bir qədər arxa plana atdı. Təsəvvür 
edin, demək olar ki, � il heç bir film çə-
kilmədi. Halbuki əvvəllər ilə səkkiz film 
çəkilirdi. Nəsildən-nəslə ötürülən estafet 
sanki qırıldı. 

“Azərbaycanfilm” kinostudiyasında 
vaxtilə 1200 adam çalışırdı, o adamlar 
maddi çətinliklər ucbatından hərəsi bir 
tərəfə getdi və beləliklə, struktur çökdü. 
Biz vaxtında o strukturu saxlaya bilmədik, 
ona görə də bu gün əziyyət çəkirik. Bilirsi-
niz ki, Qarabağ problemi bir yara kimi hə-
mişə bizi ağrıdırdı. Şükürlər olsun, Ali Baş 
Komandanımız İlham Ԥliyevin rəhbərliyi 
ilə biz düşmən tapdağı altında qalmış tor-
paqlarımızı işğaldan azad etdik. 

Bu gün Qarabağımız yenidən dirçə-
lir, o yerlərə həyat qayıdır. Dövlətimiz bu 
işlərlə məşğuldur. Bununla yanaşı, mədə-
niyyət sahəsi də inkişaf etməkdədir. Mən 
cənab Prezidentlə görüşərkən o, dedi ki, 
kinonun inkişafı üçün nə lazımdırsa, biz 
edəcəyik. Bizim də üzərimizə düşən və-
zifə =əfərimizi özündə əks etdirən filmlər 
ərsəyə gətirməkdir. Sənət adamlarının üzə-
rinə bu baxımdan böyük məsuliyyət düşür. 

Kino sahəsində müəyyən qədər dir-
çəlmə başlayıb, buzlar əriyir. Amma və-
ziyyətin düzəlməsi üçün zamana ehtiyac 
var. Mədəniyyət Nazirliyində Kino Agent-
liyi yaranıb, onların fəaliyyətilə bağlı xoş 
xəbərlər eşidirik. Deyirlər ki, çox yaxşı 
ssenarilər var və bu ssenarilər ekranlaşdı-
rılacaq. Belə düşünürəm ki, artıq kinonun 
tənəzzül dövrü geridə qalıb. Bizim ali 
məqsədimiz Azərbaycan kinosunu yeni   
yola çıxarmaq, Azərbaycan tamaşaçılarını 
yenidən kinoteatra qaytarmaqdır. Tədricən 
işlər qaydasına düşməyə başlayır. Bu da 
bizi sevindirir. 

Xoşbəxtlikdən, hörmətli mədəniyyət 
nazirimiz Adil Kərimlinin Azərbaycan ki-
nosuna xüsusi hörməti və məhəbbəti var. 
Sizin sualınıza qayıdıram, kino elə bir 
sahədir ki, ona məhəbbətin, sevgin olmasa, 
o heç vaxt barometrə çevrilə bilməz. Şükür 
ki, bu sahəyə rəhbərlik edən adamların ki-
noya böyük sevgisi var. Mən özüm də çox 
tələsirəm. İstəyirəm ki, kinomuzun yeni-
dən dirçəlməsini və inkişafını görüm. 

± %əs $]ərEa\caQ .iQHPaWRTrafoıOar 
øWWifaTı EX sahədə haQsı iúOəri J|rür"

– Bizim İdarə Heyətimiz, katibliyi-
miz var. Biz birbaşa film sifarişçisi deyi-
lik. Amma Mədəniyyət Nazirliyinə, Kino 
Agentliyinə tövsiyə xarakterli təkliÀər edə 
bilərik və edirik. Bax, bizim aramızda belə 
bir ümumi işbirliyi var. Gənc və istedadlı 
reMissorlar üçün şərait yaradılmasına ça-
lışırıq ki, onlar özlərini göstərə bilsinlər, 
bununla da yeni və tamaşaçını razı salan 
sanballı filmlər çəkilsin. Təhsil alan hər 
bir reMissora özünü ifadə edə bilməsi üçün 
meydan lazımdır ki, o, öz imkanlarını rea-
lizə edə bilsin. İttifaqın nizamnaməsi var 

və biz də o nizamnaməyə uyğun olaraq 
fəaliyyət göstəririk. 

± %XJüQOərdə $]ərEa\caQ .iQHPa-
WRTrafoıOar øWWifaTı NiQRQXQ iQNiúafı üoüQ 
'|YOəW SrRTraPıQıQ TəEXO HdiOPəsi iOə 
Ea÷Oı Eə\aQaW \a\dı� %X Eə\aQaW aidi\\ə-
Wi TXrXPOara üQYaQOaQPıúdı Yə RQOarı EX 
sahədə iúEirOi\iQə oa÷ırırdı� 5HaNsi\aOar 
ROdXPX" 

– Bilirsiniz, sovet dönəmində reMissor 
filmi təhvil verdikdən sonra maaşından 
əlavə  7 min rubl qonorar alırdı. Sovetlər 
ölkəsinin böyük kino prokatı vardı. Ԥn zəif 
film belə maliyyə xərcini çıxara bilirdi. 
İndi bu sistem də işlək deyil. Bu gün reMis-
sora çox cüzi miqdarda qonorar verilir ki, 
bu da onu heç cür qane edə bilməz. Təkcə 
maliyyə məsələsi deyil, bir sıra problemlər 
var ki, aradan qalxmalıdır, kino mexaniz-
mi bu günün tələblərinə cavab verməlidir. 

Elə etmək lazımdır ki, nə ssenaristin, nə 
reMissorun, nə operatorun, nə də bu sahədə 
çalışan hansısa bir işçinin hüquqları tap-
danmasın. Onlar normal qonorar müqabi-
lində çalışmalıdırlar ki, ortaya keyfiyyətli 
iş qoya bilsinlər. dox xoşdur ki, dövlətimiz 
kinoya xüsusi diqqət ayırır. Mən inanıram 
ki, bu diqqət və qayğı sayəsində yeni gələn 
nəsil Azərbaycan kinosunun dirçəlməsinə 
və inkişafına nail olacaq. 

± 5asiP PüəOOiP� sRQ d|YrOər Eə]i 
fiOPOər RrWa\a oı[dı Ni� həPiQ fiOPOərdə-
Ni aúırı dərəcədə aoıT-saoıTOıT� YXOTari]P 
QüPXQəOəri Püə\\əQ Qara]ıOıT dR÷XrdX� 
6i] də HWira]ıQı]ı EiOdirPiúdiQi]� 1Hcə dü-
úüQürsüQü]� EX üsXO NiQR HsWHWiNasıQa Qə 
dərəcədə X\÷XQdXr"

– Sizə bir məsələni deyim. Sovet döv-
ründə bir senzura vardı, bəzən biz o sen-
zuradan şikayət edirdik. Amma bu gün elə 
hallarla rastlaşırıq ki, mən düşünürəm, yox, 
senzura olsun. Milli mentalitetimizə uyğun 
olmayan nələrinsə ekrana gətirilməsi yol-
verilməzdir. Ümumiyyətlə, sənət bir ibrət 
məktəbidir. Yazıçı elə əsər yazmalıdır ki, 
oxucu o əsəri oxuyub mənən zənginləşsin, 
eləcə də teatr, kino insanın mənəviyyatına 
xidmət etməlidir. Bəs insan necə formala-
şır? Oxuduğu kitablar, baxdığı filmlər onu 
yetişdirir, şəxsiyyətə çevirir. 

Seriallarımıza baxırsan, 300–400 se-
riya davam edir, amma bilmirsən məqsəd 
nədir, ideya nədir. Bu adam bu serialı çək-
məklə nə demək istəyir? Bu, aydın deyil. 
Mən bunun səbəblərini özüm üçün aydın-
laşdırmışam. Onlar düşünür ki, necə edək, 
reytinq qazanaq. Bilirsiniz, reytinq xatirinə 
tamaşaçıların zövqünü korlamaq olmaz. 
Heç olmasa, o serialları yayımlayan tele-
kanallarda bədii şura olsun, onlar baxsınlar 
ki, nəyi efirə vermək olar, nəyi olmaz. Ԥks 
halda o seriallar, yaxud filmlər gənclərin 
tərbiyəsinə mənfi təsir göstərəcək. 

± 6RQ iOOərdə \a[úı PəQada diTTəWiQi]i 
oəNəQ haQsısa fiOP ROXEPX" 

– Bu suala da cavab verməyə çətinlik 
çəkirəm. Məni qane edən, sözün əsl məna-
sında hadisəyə çevrilən bir filmə rast gəl-
məmişəm. Ԥvvəllər Azərbaycanda tama-
şaçılar kinoteatrlara üz tutardı. Gərək elə 
kino ərsəyə gətirəsən ki, tamaşaçı məcbur 
olub kinoteatra getsin. İndi hamı oturub 

evdə, filmlərə telefon vasitəsilə baxır. Siz 
bir filmə telefonda baxın, bir də böyük 
ekranda baxın, yerlə göy qədər fərq görə-
cəksiniz. =alda işıqlar sönür və sən özünü 
bilavasitə ekrandakı hadisələrin içində hiss 
edirsən. Telefon isə o e൵ekti vermir.  

Mən xatırlayıram, müstəqilliyimizin 
ilk illərində biz Avropaya film festivalına 
getmişdik, baxırdım ki, insanlar axın-axın 
kinoteatrlara gəlir. Bizdə bu ənənə sovet 
dövründə var idi, bu gün yoxdur. Təəssüf 
ki, Azərbaycan kinosu haqda yanlış fikir 
formalaşıb. Bəziləri düşünürlər ki, bunlar 
nə çəkəcək, çəkdiklərini görürük də. Bütün 
bunlar sizin dediyiniz o sənətdən, kino es-
tetikasından uzaq, söyüş üzərində qurulan 
filmlərin sayəsində yaranıb. Kinonun nü-
fuzunu özünə qaytarmaq lazımdır. Buna 
da zaman lazımdır. Bunlar 1 günə, 2 günə 
həll olunan məsələlər deyil. Mən çox nik-
binəm, inanıram ki, yaxın gələcəkdə biz si-
zinlə kinomuzun uğurları haqqında danışa 
biləcəyik. 

± 7aPaúaoıOar si]i 1əsiPi� %aEəN� 
%H\rəN REra]Oarı iOə sHYdi� %X REra]Oar si-
]iQ səQəW SasSRrWXQX]a oHYriOdi� 6RQraOar 
$]ərEa\caQ NiQRsXQda Pü[WəOif [araN-
WHrOi REra]Oar \araWdıQı]� 6RQ d|QəP iNi 
Wari[i úə[si\\əWiQ REra]OarıQı caQOaQdırdı-
Qı]� ³6üEhüQ səfiri´ fiOPiQdə 0ir]ə )əWə-
Oi $[XQd]adəQi� ³&aYid |Prü´ fiOPiQdə 
isə +üsH\Q &aYidi� %X REra]Oar Eir aNW\Rr 
NiPi si]i TaQH HWdiPi" 7aPaúaoı rHaNsi\a-
Oarı QHcə ROdX" 

– Keçmiş dövrlə indiki dövr arasında 
böyük fərqlər var. Bu gün dediyiniz filmlər 
kinoteatrda nümayiş olunmadığı üçün mən 
fikir bildirməyə çətinlik çəkirəm. dünki 
tamaşaçı münasibəti kinoteatrda görünür. 
Bilirsiniz ki, hər iki filmin ssenarisini Xalq 
yazıçısı Anar yazıb. Onun çəkdiyi “Üze-
yir ömrü”, “Qəm pəncərəsi” filmləri bu 
gün də tamaşaçılar tərəfindən sevilə-sevilə 
baxılır. Bunlar maariÀəndirici filmlərdir, 
tamaşaçını, xüsusən gənc nəsli maariÀən-
dirmək baxımından son dərəcə əvəzsizdir. 
“Sübhün səfiri” və “Cavid ömrü” filmi də 
bu səpkili filmlərdir. Bu da fərqli bir ya-
naşmadır. Bildiyimə görə, Anar müəllim 
böyük dramaturqumuz Cəfər Cabbarlı 
haqqında da bir ssenari yazıb. İnşallah, o 
film də çəkilər. 

dox təəssüf ki, bəziləri, xüsusən gənc 
nəsildən olanlar klassiklərimizi o qədər 
də yaxşı tanımırlar. Düşünürəm ki, Mir-
zə Fətəlini, Cavidi dərindən tanımayan 
adamlar o filmlərə baxıb çox şeyləri öy-
rənə bilərlər. Mən bir aktyor kimi üzərimə 
düşən vəzifəni yerinə yetirməyə çalışmı-
şam. Müxtəlif təbəqənin insanları ilə gö-
rüşəndə görürəm ki, həmin filmlərə baxan-
lar öz razılıqlarını bildirirlər. O filmlərdə 
tərbiyəvi əhəmiyyət daşıyan mesaMlar var. 

± <a[ıQ ]aPaQOarda WaPaúaoıOar si]i 
\HQi fiOPdə J|rə EiOəcəNOərPi"

– Bir-iki təklif var. Amma mən hələlik 
razılıq verməmişəm. Elə bir obraz olma-
lıdır ki, məni qane etsin, düşünüm ki, hə, 
mən bu rolu məmnuniyyətlə oynayaram. 
Hələ ki, belə bir obraz yoxdur. dox istər-
dim ki, növbəti təkliÀərdən hansısa məni 
qane etsin və mən o filmə çəkilim. 

± 5asiP PüəOOiP� ParaTOı s|hEəW 
üoüQ si]ə WəúəNNür HdirəP�

6|hEəWOəúdi�   
.əQaQ +$&, 

Azərbaycanlı alimlər 
Macarıstan simpoziumunda

Azərbaycanlı alimlər Macarıs-
tanın Eger şəhərində təşkil olunan 
Dünya Radiasiya Kimyaçılarının 
=irvə Toplantısında iştirak ediblər.

Yarım əsrdən çoxdur ki, hər 4 ildən 
bir Macarıstanda Atom EnerMisi üzrə Bey-
nəlxalq Agentliyin dəstəyi ilə keçirilən bu 
simpoziumda 40-a qədər ölkədən – ABŞ, 
Kanada, Yaponiya, Niderland, Avstriya, 
Rusiya və digər ölkələrdən gəlmiş alim-
lərin �2 məruzəsi dinlənilib. Azərbaycanı 
bu mötəbər məclisdə Elm və Təhsil Nazir-
liyinin Radiasiya Problemləri İnstitutunun 
baş direktoru, AMEA-nın müxbir üzvü 
İslam Mustafayev və Rəqəmsal İnkişaf və 
Nəqliyyat Nazirliyinin Nüvə tədqiqatları 
departamentinin şöbə müdiri =aur Xəlilov 
təmsil  ediblər.

İslam Mustafayevin “Azkarbonlu radi-
asiya-kimyəvi proseslər” adlı plenar mə-
ruzəsi onun rəhbərlik etdiyi institutda son 
40 ildə aparılmış tədqiqatların nəticələrinə 
həsr olunub. Azərbaycan aliminin çıxışı 
simpozium iştirakçılarının böyük marağı-

na səbəb olub. Həmyerlimiz çoxsaylı sual-
ları da ətraÀı cavablandırıb.

XQ

Kamal Abdullanın  
hikmət dünyası

 Bugünlərdə “Everest” nəşriyyatında AMEA-nın həqiqi üzvü,   Xalq 
yazıçısı, akademik Kamal Abdullanın “Seçmələrin seçməsi – qranulalar” 
adlı kitabı işıq üzü görüb. 

Müəllif özü fikir cövhərləri barədə 
yazır: “İllərdən bəri yazdığım müxtəlif şe-
irlərin, esselərin, pyeslərin, hekayə və ro-
manların, publisistik məqalələrin və elmi 
əsərlərin, verdiyim intervülərin hər birinin 
içində yer almış və bu gün də öz məzmunu, 
tutumu, forması ilə diqqətimi çəkən mis-
ralar, cümlələr günlərin bir günü sanki dil 
açıb mənə dedilər ki, bizim bir-birimizdən 
zaman və məkanca ayrılığımıza son qoy 
və bizi bir-birimizin yanında yerləşdir. Sən 
görəcəksən ki, bu zaman biz tamamilə yeni 
bir cazibədə zühur etmişik. Onlar, qey-
ri-səlis məntiq dili ilə desək, içində olduq-
ları mətnin qranulaları (ilkin vacib hissə-
cikləri) idi. Qranula, başqa cür ifadə etsək, 
cümlədən (mətndən) bütün artıq hissələri 
siləndən sonra yerdə qalan cövhərdir.”

Beləliklə, Kamal Abdullanın bir neçə 
cövhər–qranulasını oxucuların diqqətinə 
çatdırırıq:

<a÷ıúOar \a÷ar $OOaha sarı�
<a÷ıúOar \a÷ar dərJaha sarı�
<a÷ıúOar \a÷ar ü]ü\X[arı
 h]üaúa÷ı \a÷Pa] \a÷ıúOar�

 
Anar nəsrinin doğmalığı Bakı küçələ-

rinin hər tinində, az qala, yaddan çıxmaq 
istəyən, amma heç cür yaddan çıxmayan 
xatirələrin doğmalığıdır.

 
Dədə Qorqud: “Ol qızın üç canavər 

qalınlığı, qaftanlığı vardı.” Qanturalı Sarı 
donlu Selcan xatuna yetişmək üçün üç 
vəhşi heyvana qalib gəlməli idi. Vüsala 

bundan sonra yetişmək, qaftanları bir-bir 
çıxarmaq mümkün olardı. Azərbaycan 
ədəbiyyatının ən parlaq metaforası!

 
9a[W JəOəcəN a÷rıPı]  

                        |rWüOəcəN oioəNOə�
%üWüQ \araOarıPı] \HQidəQ EiWiúəcəN�
+ər úH\ TXrWaracaTdır  

                    [RúEə[W Eir JəOəcəNOə
- 6ROdX Qar oioəNOəri�  

                     iQdi Qar \HWiúəcəN�
 

“Kitabi-Dədə Qorqud”da Bəkil oğlu 
İmranın həlak etmək istədiyi kafir ondan 
soruşur: “Yigit, aman. Sizin dinə nə der-
lər? Dininə girdim”. Yaxud başqa bir boyda 
Uruz yaxınlaşmaqda olan yağı barədə atası-
na sual edir: “Yağı nəyə derlər, baba?” Yenə 
də bir başqa boyda Dəli Domrul Ԥzrayıla 
sorur: “Ya bəs can verən, can alan Allah ta-
alamıdır?” Bütün bu “sadəlövh suallar” bu 
gün, ən azından, təbəssüm doğursa da, əs-
lində, hadisələrin cərəyan etdiyi vaxtın çox 
uzaq qədimliyə aid olduğunu göstərir. Belə 
ki, bu suallar yarandıqları vaxt müstəqim 
şəkildə verilir və anlaşılırdı.

 
Qəti hökmlərə ehtiyatla yanaşmaq la-

zımdır. Onların gözlənilməz keçmişləri ola 
bilər.

 
Ciddi arxeoloqlar deyir ki, Şliman, əs-

lində, Troyanı yox, tapmaq istədiyini, yəni 
arzu etdiyini tapmışdır.

XQ

O, işini sevə-sevə görür. 
Peşəkarcasına yanaşdığı 
sənət növlərinin hamısının 
mayası hobbidən yoğrulub. 
Sənəti haqqında danışanda 
üzü-gözü gülür, həlim sima-
sına nur qonur. Həmsöhbə-
timiz Sumqayıtın incəsənət 
aləmində hamının yaxşı ta-
nıdığı keçəçi-rəssam və di-
zayner Günel Hüseynovadır.

Söhbətimiz zamanı o, Azərbaycan 
Dövlət Rəssamlıq Akademiyasının baka-
lavr pilləsini, sonralar magistraturasını 
yaxşı qiymətlərlə bitirdiyini bildirdi.    Gü-
nel hələ uşaq yaşlardan dekorativ tətbiqi 

sənətin bəzi növləri – toxuculuq, xalçaçı-
lıq, muncuq işi və s. ilə məşğul olub, aka-
demiyada oxuyarkən isə biliklərini daha 
da təkmilləşdirib və  sevdiyi sənətin başqa 
növlərini də öyrənməyə fürsət tapıb: 

– Akademiyanı bitirdikdən sonra bu 
sahə ilə daha peşəkar səviyyədə məşğul 
olmaq qərarına gəldim. Köklərimə bağ-
lı olduğum üçün milli dəyərlərimizə çox 
önəm verirəm. Araşdırmalar apararkən tə-
sadüfən qarşıma keçə sənəti haqqında mə-
lumat çıxdı və bu, mənə çox maraqli gəldi. 
Daha dərindən maraqlananda bunun unu-
dulmuş sənət növü olduğunu gördüm və 
başqa bir tərzdə yenidən tanıtmaq istədim. 
Bu, mənim üçün bir tapıntı oldu əslində. 
Başladım müxtəlif tərzdə, daha geniş sə-
kildə, daha fərqli üslubda işləməyə.

Bəli yaradıcılıq psixologiyasının əsa-
sını təşkil edən də elə novatorluq, daimi 
axtarış, yeniləşmə tələb edən fəaliyyətdir. 
Bütün bunlar inkişafın daim qaynayan 
çeşməsidir. Günel də incəsənəti insanın 
mənəvi aləminin, onun həyata bədii es-
tetik münasibətinin ifadəsi sayır. Ԥl işləri 
ilə tanış olduqca bir daha gördük ki, xoş 
ahəngli rənglərin bir-birini təqib etdiyi 
kompozisiyalar onun özəl yaradıcılıq üs-
lubundan, düşüncəsindən, kövrək duyğu-
larından xəbər verir. Rəssamın hazırladığı 
sənət əsərləri sadə, lakin təsirli kompozi-
siya quruluşuna əsaslanır. Onun işlətdiyi 
rənglər səssiz və istidir.

Yaratdığı əsərlərdə milli motivlərdən 
istifadəyə üstünlük verən, müasirliklə 
tarixiliyi özündə birləşdirən yeni əsərlər 
yaratmağa çalışan keçəçi rəssam və dizay-
ner Günel Hüseynova Bakı Mühəndislik 
Universitetində pedaqoMi fəaliyyətini də 
davam etdirir.
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